
 

ZPRÁVA O PRŮBĚHU STUDENSKÉ VĚDECKÉ KONFERENCE 

SOUČASNOST A HISTORIE – VZDĚLÁVÁNÍ V DOBĚ PANDEMIE  

 

Studentská vědecká konference s názvem SOUČASNOST A HISTORIE – VZDĚLÁVÁNÍ V 

DOBĚ PANDEMIE se konala v pátek 21. října 2022. Pořádala ji Katedra historie FPE ZČU a 

SOHI (Středisko orální historie v Plzni). Samotná konference se uskutečnila ve Veleslavínově 

ulici č. p. 42, Plzeň, v místnosti VC 211. Sympozium bylo rozděleno do čtyř panelů. Každý 

z panelů obsahoval cca 4 příspěvky. Konference byla zahájena v 8:50 Gabrielou Fatkovou a 

Taťánou Součkovou. Každý z panelů byl zakončen diskusí k jednotlivým příspěvkům. Diskuse 

byla obohacující a velice rozmanitá, byly pokládány zajímavé otázky. Konference byla 

zakončena čtvrtým blokem studentskými příspěvky v 16 hodin. Jednacím jazykem celé 

konference byla čeština. 

Moderátorkami jednotlivých panelů byly: dr. Taťána Součková z Katedry historických 

vied a stredoeurópskychštúdií z Univerzity sv. Cyrila a Metoda v Trnave, dr. Gabriela Fatková 

z Katedry antropologie Filosofické fakulty ZČU a dr. Marie Fritzová z Katedry historie 

Pedagogické fakulty ZČU.  

Po úvodních náležitostech spojených se zahájením konference, představení hostů i pořízení 

společné fotografie byl zahájen první panel moderovaný dr. Taťánou Součkovou. S prvním 

příspěvkem celé konference s názvem Důvody studijní neúspěšnosti na FF ZČU od roku 2020 

vystoupila Gabriela Fatková, která jej prezentovala i za své nepřítomné kolegyně Terezu 

Šlehoferovou a Andreu Žižkovou. Jednalo se zároveň o souhrnné představení výsledků 

zkoumání samotného rektorátu ZČU i v rámci celé univerzity. Z hlediska množství respondentů 

se jednalo o jeden z největších prezentovaných výzkumů. Plynule a v obdobném duchu na toto 

vystoupení navázal druhý příspěvek od Jany Balvínové, zaměřený na analýzu příčin 

neúspěšnosti na vysokých školách. Oba zmíněné příspěvky v grafech i jiných vizualizacích 

prezentovaly množství dat získaných rozličnými způsoby a metodami. Třetí příspěvekAnalýza 

distanční výuky na ZČU aneb Bakalářem z gauče.... Kateřiny Kubíkové pak zaměřil svou 

pozornost především do oblasti psychologie, závěrem zejména k tématu vnitřní a vnější 

motivace, což se zanedlouho poté stalo jedním z hlavních předmětů následné diskuse. Poslední 

příspěvek bloku od Pavly Králové byl přehrán z předem připraveného záznamu z důvodu 

nepřítomnosti prezentující, avšak nikterak kvalitativně touto skutečností neutrpěl. Diskuse 

přinesla mnoho zajímavých podnětů, názorů i hodnocení. Z důvodu nutnosti dodržení časového 



 

harmonogramu konference ale byla ve stanovený čas přerušena, navzdory její podnětnosti i 

horlivé aktivitě auditoria.  

Dopoledne konference pokračovala druhým panelem, který se věnoval problematice hodnocení 

výsledků žáků a studentů z období pandemie. Tato sekce přinesla následující příspěvky. První 

přispěl Jan Bíba se svojí prezentací na téma Relevance zkušeností během pandemie COVID 19, 

kterou zpracoval metodou orální historie. Pro svůj příspěvek nevyužil jen pohled ze strany 

učitelek, ale i možnost vyzpovídat svoji dceru, která dochází na základní školu, a získal 

odpovědi, které výrazně obohatily výzkum. Druhý příspěvek mezi ostatními svým zaměřením 

lehce vyčníval. Jeho autorka Věra Jančová nás přenesla do prostředí věznic a seznámila nás se 

vzděláváním v době pandemie v těchto zařízeních. Blok uzavřeli svými dvěma příspěvky 

studenti pátého ročníku navazujícího magisterského studia. Zaměřili se na vysokoškolskou 

oblast. Nabídli nám vhled do problémů, se kterými se potýkali studenti závěrečných ročníků. 

Tereza Beránková, Anna Krauzová a Jiří Polívka provedli dotazníkové šetření, na základěněhož 

zjistili vliv pandemie na psaní kvalifikačních prací. Na toto téma navázaly studentky Jana 

Březinová a Kamila Jelínková, které doplnily předchozí příspěvek tím, jak probíhala přípravaa 

následný průběh státních závěrečných zkoušek v pandemické době. Svůj výzkum podložily i 

statistickými údaji, které znázornily úspěšnost státních závěrečných zkoušek před pandemií i 

po ní. Po krátké diskusi následovala přestávka na občerstvení. 

Ve 13:00 odstartovaly třetí panel organizátorka celé konference dr. Marie Fritzová a 

studentka FPE Vlasta Malá případovou studií, která vycházela z dlouhodobého výzkumu 

soustředícího se na výhody a nevýhody distanční výuky z pohledu izraelských a českých 

univerzitních studentů. S pomocí metody komparace dospěly k závěru, že čeští studenti tuto 

dobu vnímají více depresivně než studenti z izraelského prostředí. S tím souvisely i další 

příspěvky, které zkoumaly zhoršení psychického stavu studentů v době distanční výuky. 

Hlavním tématem se stala motivace, i tu zkoumaly následující příspěvky z několika úhlů 

pohledů. Studenti Štefan Němeček a Martin Polák zaměřili svou pozornost především na žáky 

na základních školách, zatímco Martina Turoňová představila tuto problematiku očima učitelů. 

Svou účastí poctil Západočeskou univerzitu v Plzni Martin Šimek z Fakulty humanitních studií 

Karlovy univerzity v Praze. Do jeho projevu byly promítnuty značné pracovní zkušenosti. Na 

jeho otázku ztráty socializace mu pomohlo odpovědět široké spektrum studentů, se kterými 

přicházel do styku v době pandemie, ať už na akademické či umělecké půdě. Asi každý v době 

pandemie zažil pocit izolovanosti, a právě tomu se věnovala poslední část bloku. Student Jan 

Hostaš zjišťoval, jak pandemie dopadla na sociální cítění žáků na základních školách. 



 

Následující diskuze aktivně vtáhla všechny posluchače, přinesla tudíž řadu zajímavých 

postřehů.  

Poslední panel byl odstartován v 15:00 příspěvkem Jana Dobrého a Filipa Jírového, 

který byl zaměřený na distanční výuku na základních školách z pohledu rodičů. Porovnávali, 

jaký postoj k distanční výuce zaujímalo několik rodičů z různých společenských vrstev. Dalším 

prezentujícím byla Petra Koudelková, která se věnovala distanční výuce na základních školách 

z pohledu vyučujících. Poté konferenci svým příspěvkem uzavírala Simona Pacandová 

prezentací věnovanou distanční výuce z pohledu vysokoškolských studentů.  

Celá konference proběhla zcela bez komplikací. Všichni účinkující ke svým 

prezentacím přistoupili svědomitě, jednotlivé výstupy byly všechny bez výjimky zajímavé, 

zcela perfektně připravené a tematicky velmi pestré. Diváci se tak mohli dozvědět nejen 

teoretické studie a výzkumy pracovníků vysokých škol, ale také byla nabídnuta možnost 

poslechnout si pohled přímo studentů vysokých škol, ale také učitelů z praxe, kteří výzkum 

prováděli přímo na svých žácích. Díky vyspělým technologiím mohli online formou 

proběhnout i dvě prezentace účinkujících, kteří se z vážných důvodů nemohli dostavit. Celý 

den se nesl v duchu příjemné atmosféry, zajímavých podnětů k velmi bohaté diskuzi, a tak se 

dá celá konference hodnotit jako velmi zdařilá. 


